

## صلاحيات القائد المسلم في اتخاذ القرارات في أثناء القتال وبعده

د. طالب بن عمر الكثيري

أستاذ الفقه المشارك، قسم الدراسات الإسلامية

جامعة سيئون

### الملخص:

جاء هذا البحث ليواكب المستجدّ من القضايا العسكرية بالأحكام الشرعية؛ تنزيلاً على أدلة الشرع وقواعده، وتوضيحاً لمحددات النظر الشرعي، ومؤشرات تقدير المصلحة الشرعية؛ بحسب حدود ما رسمته الشريعة الغزاة من أطر وضوابط، وقد سلكت في هذا البحث المنهج الاستقرائي، وتناولت:

(١) صلاحيات القائد المسلم في اتخاذ القرارات في أثناء القتال، المتعلقة بخداع العدو، والمخاطرة بالجيش، واستخدام أسلحة الدمار الشامل، وصلاة الخوف.

(٢) صلاحيات القائد المسلم في اتخاذ القرارات بعد القتال، المتعلقة بأسرى الحرب، وقسمة الغنائم، وعقد الهدنة مع العدو.

وقد خرج هذا البحث بنتائج، كان من أبرزها: أن الشريعة أعطت القائد المسلم صلاحيات واسعة في اتخاذ القرارات؛ وبخاصة فيما يتعلق بخداع العدو، وسلوك سبل المخاطرة، والنواحي المالية، وأوصى هذا البحث ببحث المسائل المتعلقة بصلاحيات اتخاذ القرارات المتعلقة بالإمام. الكلمات المفتاحية: القائد، القتال، اتخاذ القرارات.

### Muslim Commander's Authority in Making Decisions during and after Combat

Dr. Talib Bin Omar Bin Hadirah Al-Kathiri

#### Abstract:

This research has come to cope with the updates of military issues with Islamic rules, applying the Islamic sharia rules and evidence, and clarifying the Islamic boundaries, and the indicators of evaluating the Islamic legitimate welfare in accordance with the outlines that were put forward within the framework and regulations of the Islamic sharia. The research adopted the inductive approach which dealt with:

- Muslim Commander's authorities in making decisions during and after combat; authorities pertinent to deceiving the enemy, risking the army, the use of mass destruction weapons and those related to fear prayer.

- Muslim Commander's authorities in making decisions after combat; authorities pertinent to war prisoners, distributions of loots and those related to making a truce with enemies.

The research reached a number of results, the most prominent being the sharia granted commanders with extensive authorities in terms of making decisions; especially with regard to deceiving the enemy, risky manners' behaviors and financial aspects. The study recommends conducting studies about issues related to Imams' authorities in making decisions.

Praise be upon Allah for granting success.

Keywords: Commander; Combat; Making decisions